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es que no entiende la figura del personal eventual que 
regula la ley de función pública, o quizá que no se la ha leído. 
Pero no se preocupe, se lo voy a explicar en un momento, 
porque es bien sencillo. El artículo 20 de la ley de función 
pública valenciana establece los criterios de designación del 
personal eventual . En concreto, en el punto 4 encontrará 
usted la respuesta a su pregunta, que le resumo. «El perso-
nal eventual es el que realiza funciones de confianza y ase-
soramiento, y su nombramiento y cese es libre». Le reco-
miendo que se lo estudie.

Y en cuanto se refiere a los altos cargos y a la estructura de 
la vicepresidencia segunda, creo que en su pregunta está la 
respuesta. La dotación presupuestaria que tenía antes de los 
gobiernos del Botànic es suficientemente elocuente de la 
importancia que se le daba al derecho a la vivienda, y de la 
importancia que le da el actual gobierno.

Pero, mire, ustedes vienen aquí no a hacer oposición, sino 
a una cosa muy distinta. Aquí se ha hablado hoy de cacería 
y de persecución, y yo creo que es verdad, pero a lo mejor 
ha faltado añadir que no solo es una cacería y una perse-
cución a las personas, es una persecución a las políticas. 
Ustedes están trayendo a esta cámara, igual que al Congreso 
de los Diputados, una concepción de la política que es muy 
vieja, señoría. Es la concepción de la política que tenía un 
viejo tratadista de derecho alemán que se llamaba Carl 
Schmitt, y que era militante del partido nacionalsocialista, 
el cual entendía la política no como la crítica constructiva a 
un gobierno o la libre expresión de opiniones, sino como el 
señalamiento del enemigo. A eso es a lo que vienen ustedes 
aquí, a señalar al enemigo. (Aplaudiments) Ustedes no vienen 
a criticar al gobierno, vienen a estigmatizar a las personas. 
Ustedes no vienen a expresar opiniones, no vienen a contro-
lar, ¡vienen a deshumanizar a las personas!

Usted me ha llamado aquí ya hoy, en apenas cuatro minu-
tos, vicepresidente comunista, me ha llamado parásito, ha 
dicho que tenemos un palacete y ha dicho que yo he venido 
a la política a enchufar a todos los que puedo. Pero ¿a usted 
le parece esto normal, señoría? (Veus) ¿Usted cree que es 
normal venir aquí a decir...

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Silenci, senyories .

El senyor vicepresident segon del Consell i conseller d’Habi-
tatge i Arquitectura Bioclimàtica:

 . . .estas cosas?

Mire, lo único que queda por saber de su concepción de la 
política, que es la de Carl Schmitt, lo único que queda por 
saber es si también están de acuerdo en que al enemigo hay 
que destruirlo físicamente. (Veus)

Ahora bien, no sabemos cuál es la respuesta, pero sí sabe-
mos una cosa. Y es que, señores y señoras diputados de Vox, 
esta mayoría parlamentaria, y este gobierno, está serena, y 
está consciente de la importancia del momento histórico. Y 

está decidida a que ustedes y las ideas que ustedes repre-
sentan no gobiernen jamás en nuestra tierra. Y con ello, solo 
tenemos una cosa: no tenemos más arma que la palabra, y 
no tenemos más fuerza que las ideas y los principios, de los 
que ustedes carecen, carecen por completo. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 1.226, que formula la dipu-
tada Yaneth Giraldo, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic, sobre els fons Next 
Generation de la Unió Europea.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Giraldo Jiménez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Señor conseller, muy buenos días .

La pregunta que le hacemos desde Ciudadanos es muy 
sencilla. ¿Cómo van a distribuir los fondos Next Generation 
para el año 2022 en la Comunidad Valenciana?

Verá, los fondos europeos deben estar comprometidos al 
100 % a finales del 2023, pero el 70 % tiene que ser en el 
2022. Por tanto, tenemos el tiempo encima, y, como usted 
manifestó en una comisión, la Generalitat ha de ser muy 
resolutiva y eficaz. El problema es que ni lo uno ni lo otro.

De entrada, ya en el 2021 el gobierno de Sánchez nos 
volvió a infrafinançar, esta vez con los fondos europeos, que 
tendrían que haber llegado más de mil doscientos por peso 
poblacional y tan solo nos llegaron 1.054 millones de euros. 
Y el Consell calladito .

Pero es que, además, la Generalitat ha dado un baile de 
cifras. Primero el señor Puig, diciendo que se presentarían 
410 proyectos para captar 21.000 millones de fondos euro-
peos. Luego se dijo que no, que se presentaban 145 proyec-
tos, valorados en 8.400 millones de euros, entre actua-
ciones de la Generalitat y de 122 empresas privadas. Sin 
embargo, el 70 % de las empresas valencianas, que represen-
tan el 60 % del producto interior bruto de nuestra comuni-
dad, no participa en ningún proyecto financiado con fondos 
Next Generation por motivos de inaccesibilidad, por falta de 
información y por falta de claridad.

Pero es que si ya nos marearon la cifra, la Estrategia valen-
ciana para la recuperación anunciada por usted, que decía 
que contenía –o que contiene– 14 proyectos tractores que 
supondrán 12.000 millones de euros, está todavía sin termi-
nar . Si usted se va a la página web y consulta el apartado de la 
Estrategia valenciana de recuperación, dice que es un docu-
mento que es del 2020 y que aún está pendiente de apro-
barse por el Consell. Por lo que le pregunto cuando, por 
favor, suba aquí, nos explique cuándo van a lograr elevar la 
propuesta definitiva para la aprobación por parte del Consell.
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Porque, señor conseller, tic tac. El 2022 tenemos que 
comprometer el 70 %, estamos en marzo y ustedes siguen 
sin un documento definitivo. Por tanto, la Generalitat sigue 
dando muestras de ser poco resolutiva y muy poco eficaz.

Pero es que volvamos a los ejemplos. El verano pasado, 
todos los miembros del Consell se pelearon por cuántos 
directores de fondos europeos les correspondían, y así nos 
fuimos el verano. Cuando volvimos, cada uno tenía derecho 
a uno y, si lo necesitaban, dos. Muy bien, pero ¿cuántas de 
las 11 consellerias han convocado la convocatoria para esos 
directores generales? Cinco, cinco consellerias, señor conse-
ller. Parece que no eran tan necesarios y, por tanto, la pelea 
no iba por la importancia de los fondos europeos, sino cuál 
era la cuota de poder que cada uno tenía en ese Consell.

Pero es que además el gobierno ha aprobado, a fecha de 
ayer, o a fecha del 8 de marzo, seis PERTE, y no sabemos, el 
gobierno de la Generalitat, qué es lo que está preparando 
para presentar proyectos ni qué es lo que está haciendo 
para que las empresas puedan optar a estar en esos PERTE. 
Solo anuncios y más anuncios .

Y le pongo como ejemplo de un anuncio el dichoso plan 
Ariadna. Un plan del que solo conocemos las bondades por 
lo que aquí anunció el señor Puig o por la defensa que dipu-
tados del Partido Socialista hacen en comisiones, pero no 
tenemos ese plan en nuestras manos . Lo hemos pedido por 
escrito y no nos han dado nada. Qué raro que los diputados 
del PSOE sí que nos ofrecen a darnos copia de ese proyecto. 
¿Qué pasa, señor conseller? ¿Por qué tanto oscurantismo? 
¿No sería tan fácil como colgarlo en la página web? Lo único 
que sabemos son anuncios y nada más que anuncios.

La sociedad valenciana está muy muy desconcertada, 
porque solo hay promesas y anuncios, promesas y anun-
cios, pero nada absolutamente concreto . Y nos preocupa 
que con los fondos europeos pase lo que pasó con el plan 
Resistir, que hemos tenido que devolver más de la mitad 
del dinero porque no fueron capaces de adjudicarlo como 
correspondía. Y es que no es solo los valencianos, por ejem-
plo la señora Company, directora del Ivace, en un foro, que 
se llama «Fondos europeos, prepara tu empresa para acce-
der a las ayudas» lo reconoció, que aún existe mucha incerti-
dumbre sobre cómo se van a gestionar las ayudas.

Por tanto, señor conseller, cuando suba aquí denos cosas 
concretas, facilítenos información concreta, ya no solo al 
grupo Ciudadanos, sino a todos los valencianos, empresas, 
incluso a las personas que trabajan en sus consellerias, sobre 
cómo se van a ejecutar esos fondos europeos.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’hisenda .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bon dia, senyora presidenta .

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Quan vullga . Et pots llevar la . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Bon dia . . . (Veus. El senyor conseller es lleva la mascareta)

Bon dia, senyora presidenta .

Bon dia, senyories .

Bon dia, senyora Giraldo .

La distribució dels fons de Next Generation per a este any 
va quedar recollida en els pressupostos de la Generalitat 
per a l’exercici 2022. I, per tant, la seua distribució serà la 
que s’establix als comptes aprovats per esta cambra en el 
passat mes de desembre. Uns comptes que, com no pot 
ser d’altra manera, són públics, i estan a disposició de tots 
els valencians i valencianes . Òbviament, es generaran els 
crèdits corresponents en allò que no estiguera conegut en el 
moment en què vàrem aprovar estos comptes.

A més, com saben, per a tindre absoluta traçabilitat, segui-
ment de l’execució i transparència, hem creat un nou servei 
pressupostari, el 99, en cada conselleria. Perquè este Consell 
està fent el major dels esforços per a aprofitar cada euro 
d’este fons en els valencians i valencianes, i implementar la 
capil·laritat dels projectes tractor dels PERTE.

Senyoria, el document bàsic per a la distribució dels fons 
Next Generation, assignats per la Unió Europea, a Espanya 
és el pla, com sap vosté, de recuperació, transformació i resi-
liència, amb una inversió total prevista de 69.252 milions, 
estructurada en 30 components, que el govern va presen-
tar a la Unió Europea a l’abril del 2021 i que va obtindre 
l’aprovació del Consell el 13 de juliol. Una distribució d’eixos 
fons s’efectua a través dels mecanismes de governança esta-
blerts en el Reial decret llei 36/2020, i directament canalit-
zat per les conferències sectorials integrades per l’estat i les 
comunitats autònomes, tot en funció de criteris de l’àmbit 
material i els objectius específics dels fons de què es tracta. 
En uns casos el criteri és la població, en uns altres el nombre 
d’empreses, població activa sectorial, nivell de formació o la 
proporció que un sector d’activitat, per exemple, el turisme, 
suposa dins del PIB regional .

Precisament a través de les 27 conferències sectorials cele-
brades al llarg de l’any 2021, i d’altres instruments, com les 
ajudes directes a universitats i centres d’investigació, a la 
Comunitat Valenciana, com vosté ha dit molt bé, se li van 
assignar l’any passat 1.056,6 milions, el 9,4 % del total distri-
buït a les comunitats autònomes.

Per citar alguns dels components més destacats en termes 
quantitatius, tenim que, de la quantitat designada a la 
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Comunitat Valenciana, 102 milions procedixen del Pla 
nacional de capacitats digitals; 175 del Pla de rehabilita-
ció d’habitatges i regeneració urbana; 114 del Pla de xoc de 
mobilitat sostenible, segura i connectada en entorns urbans 
i metropolitans; 77 milions procedents del Pla de xoc per a 
l’economia de les cures i reforç de les polítiques d’igualtat 
i inclusió; 52 del Pla de modernització i competitivitat del 
sector turístic; 45 del component renovació i ampliació de 
capacitats del sistema nacional de salut, 54 per al desplega-
ment del parc de generació d’energia renovable.

I, per polítiques públiques, la distribució dels fons assignats 
a la comunitat Valenciana ha sigut la següent: transició verda 
49 %; digitalització el 17 %; protecció social el 13 %; educa-
ció i formació professional el 8 %; ocupació el 6 %; turisme el 
5 %; ciència 1,5 %, cultura el 0,5 %.

A banda de les xifres, que ja consten en els pressupostos 
de la Generalitat, i a les quals m’he referit anteriorment, la 
distribució dels fons a assignar a la Comunitat Valenciana 
per a l’any 2022 s’anirà concretant a mesura que es cele-
bren les conferències sectorials corresponents, i previsible-
ment seguiran una pauta similar a la que s’ha desenvolupat 
en l’any 2021.

De moment, tenim previst que la comunitat rebrà enguany 
entorn d’un 11 % dels fons corresponents a algunes línies 
d’actuació ja definides, per exemple, projectes d’eficiència 
energètica i economia circular, en empreses turístiques, 
d’agroalimentació o d’innovació en materials avançats. En els 
pròxims mesos, s’aniran determinant les assignacions de fons 
corresponents a altres sectors que la Generalitat gestionarà com 
ha anat fent fins ara, mitjançant els plans i projectes d’inversions 
de les conselleries en infraestructures, serveis públics, d’una 
banda, i mitjançant convocatòries de subvencions i ajudes dirigi-
des a empreses, ciutadans i entitats locals, d’altra.

No dubte, senyoria, que tindrà tota la informació, no que 
vosté demane, sinó la que siga necessària perquè tota la 
cambra i la societat valenciana estiga assabentada de fins a 
l’últim euro d’estos fons europeus.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Pregunta 1.413, formulada per la diputada Nathalie Torres, 
del Grup Parlamentari Compromís, al conseller d’Educació, 
Cultura i Esport sobre les sentències a programes lingüístics.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Torres Garcia:

Bon dia, conseller .

Fa pocs dies hem conegut les sentències del Tribunal 
Superior de Justícia en relació amb els projectes lingüístics 
de cinc centres d’educació infantil i primària.

Abans d’entrar al tema concret, voldria fer un poquet de 
memòria . En la primera etapa d’autogovern, es va aprovar 
la llei d’ús, respectada pels governs posteriors. En l’etapa 
popular, es va crear l’AVL, respectada pels governs poste-
riors . En l’anterior legislatura, estes Corts aprovaren la llei 
de plurilingüisme en el sistema educatiu valencià, una llei 
que no tothom respecta, a pesar que s’adapta a l’entorn i 
que garantix la competència lingüística en les dues llengües 
oficials i en una d’estrangera en tot el territori valencià. Si 
no és per motius ideològics, als quals s’apel·la tantes vega-
des en estes Corts, no entenc per què esta llei no compta 
amb un consens necessari i de futur. Si els tribunals l’avalen, 
si governs de l’estat de signe contrari l’avalen, si els acadè-
mics i les universitats internacionals, amb experts en didàc-
tica de les llengües, l’avalen, com és possible que no obtinga 
eixe consens del legislatiu valencià?

Però passem als fets concrets. Els projectes lingüístics 
van ser recorreguts judicialment perquè els interessats els 
consideraven discriminatoris amb el castellà i que vulne-
raven el seu dret constitucional a triar la llengua vehicular 
d’ensenyament dels seus fills. Tanmateix, el Tribunal Superior 
de Justícia ha rebutjat de totes totes que s’haja vulnerat eixe 
dret. En canvi, sí que considera, en tots els casos, que en 
l’educació pública valenciana les dues llengües oficials i vehi-
culars han de tindre una proporció raonable.

I què entén el tribunal superior per raonable? Doncs, segons 
les mateixes sentències, l’equilibri entre el temps lectiu, 
però també en les assignatures troncals, als quals se suma el 
context sociolingüístic. És a dir, hi ha l’obligació a tindre en 
compte la llengua materna o majoritària dels alumnes, alhora 
que es garantix l’adquisició de les competències lingüísti-
ques en ambdues llengües oficials.

Traslladat als casos concrets, el tribunal valida les resolu-
cions de la conselleria que aprovaren els projectes lingüístics 
de dos centres. En un tercer centre, ha confirmat el projecte 
lingüístic en el repartiment curricular entre les dues llengües, 
però ha estimat en part el recurs interposat. En concret, en 
allò referit als alumnes amb dificultats en l’aprenentatge de 
llengües o incorporats tard al sistema educatiu valencià, per 
a qui no s’han adoptat mesures concretes, segons el tribunal 
superior. En els dos últims casos, el tribunal ha declarat nuls 
els projectes lingüístics per falta de motivació en la ponde-
ració de les llengües vehiculars i per entendre que el mínim 
del 25 % s’ha d’aplicar a assignatures troncals, mentre que la 
conselleria considera que totes les assignatures obligatòries 
són susceptibles d’aplicació d’eixe percentatge.

En resum, crec que les sentències deixen clara la constitu-
cionalitat de la llei, i sobretot de la competència lingüística 
en totes les llengües oficials d’un territori. De la qual cosa 
podem deduir que els models monolingües que arraconen el 
valencià estan més a prop de la inconstitucionalitat que esta 
llei, tal com es pot inferir de la mateixa doctrina del tribunal 
superior .

Per tant, conseller, i tornant a les cinc sentències, ens inte-
ressa saber quina opinió li mereixen a la conselleria, i també 
què passarà en els dos casos concrets en què s’han anul·lat 
els projectes lingüístics de centre.

Gràcies, conseller, i gràcies, presidenta . (Aplaudiments)


